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تلویزیون

 توضیحات مشاور مدیر شبکه 3 
درباره حاشیه های اخیر »گاندو«

مشاور مدیر شبکه 3سیما در صفحه شخصی 
خود پیرامون اس��تفاده از کلاه گیس در سریال 
 »گان��دو« برای زن��ان توضیح داد. ب��ه گزارش 
»وطن امروز«، پس از اعتراض یکی از منتقدان 
س��ینما به اس��تفاده از کلاه گیس برای یکی از 
بازیگران زن فارسی زبان سریال تلویزیونی گاندو 
و مقایسه این موضوع با حاشیه های ایجادشده 
برای فیلم »کاناپه« کیانوش عیاری که از ایده ای 
مش��ابه اس��تفاده کرده بود، کورش کمره ای در 
صفحه شخصی خود پیرامون این موضوع نوشت: 
»فیل��م »کاناپه« در ایران با بازیگران مس��لمان 
س��اخته ش��د و کلاه گیس برای زن خانه دار در 
خانه استفاده شد. اما بازیگر این سکانس گاندو 
ارمنی، غیرمس��لمان و نقش یک جاس��وس را 
ایفا می کند و محل فیلمبرداری ترکیه اس��ت. 
دقیقا مثل فیلم شکارچی شنبه. تشکر از جناب 

گلمکانی به خاطر تماشای دقیق گاندو«.

فراستی خطاب به سخنگوی دولت:
حوزه هنر را به اهلش بسپارید

منتقد س��ینما خطاب به سخنگوی دولت 
گف��ت: لطفا نظرات تان درباره هنر و بازیگری را 
به اهلش واگذار کنید. به گزارش تسنیم، مسعود 
فراستی   در برنامه سینمایی هفت گفت قبل از 
برنامه مطلبی را دیده که سخنگوی دولت  طی 
س��خنانی راجع به فرم و محتوا، نوع بازیگری و 
کیفیت بازی ه��ا مطالبی را بیان کرده اس��ت. 
فراس��تی در واکنش به س��خنان علی ربیعی، 
سخنگوی دولت پیرامون هنر گفت همان طور 
ک��ه به آقای آش��نا نکته ای را درب��اره اینکه به 
کاره��ای مربوط به خودمان برس��یم گفتم به 
سخنگوی دولت هم می گویم که لطفا نظرات تان 
درب��اره هنر و بازیگری را برای خود نگه دارید و 
به جای آن به کارهای مربوط به خود بپردازید و 

این بحث ها را به اهلش واگذار کنید.

»شیرشاه« جدید نیامده، رکورد زد!
از  ف��اورو  ج��ان  بازس��ازی 
انیمیشن »شیرشاه« به نظر 
افتتاحیه ای ۱۵۰  با  می رسد 
میلی��ون دلاری کار خ��ود را 
در سینماها ش��روع کند. به 
گزارش مهر ب��ه نقل از ورایت��ی، در حالی که 
بازسازی لایو اکشن از انیمیشن »شیرشاه« از 
۲۹ جولای )۷ مرداد( راهی سینماها می شود، از 
این فیلم به عنوان یکی از پول سازترین فیلم های 
دیزنی یاد می شود. در چند هفته ای که به اکران 
این فیلم باقی مانده شاید میزان فشار دیزنی بر 
بازاریابی بتواند تغییراتی در فروش ایجاد کند اما 
پیش بینی ها بویژه در اکران تابستانی که شماری 
از فیلم ه��ای پرف��روش راهی بازار می ش��وند، 
می توان��د خ��ارج از برآوردها عمل کند. دیزنی 
هم دلایل خودش را ب��رای امیدوار بودن دارد. 
یکی از مهم ترین ای��ن دلایل آمار پیش فروش 
اینترنتی بلیت »شیرش��اه« است که بالاترین 
در میان فیلم های دیزنی بوده است. »شیرشاه« 
رکورد پیش فروش بلیت را شکسته و بالاتر از 
»دیو و دلبر«، »علاءالدین« و »کتاب جنگل« 
در همان بازه زمانی از چرخه فروش قرار گرفته 
اس��ت. با این حال این فیلم هنوز پش��ت سر 
»انتقام جویان: پایان ب��ازی« که پرفروش ترین 
پیش فروش بلیت در س��ال ۲۰۱۹ را داش��ت، 
جای دارد. »شیر ش��اه« سومین بازسازی زنده 
دیزنی از یک انیمیش��ن است که امسال راهی 
سینماها می شود. »دامبو« ساخته تیم برتون با 
فروش 3۵۱ میلی��ون دلار که کمترین فروش 
با اس��تانداردهای دیزنی بود کارش را به پایان 
ب��رد. »علاءالدین« ب��ه کارگردانی گای ریچی 
بازخورد بهتری داشت و تاکنون ۸۱۵ میلیون 
دلار در باکس آفیس جهانی فروش کرده است. 
»شیرشاه« که فیلمی در ابعاد یک بلاک باستر 
اس��ت همزمان با آمریکا در دیگر نقاط جهان 
اکران می شود و خود دیزنی کار توزیع این فیلم 

را برعهده دارد.
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بازگشت نادر طالب زاده با »نادر شو«روزنامه سیاسی ، فرهنگی،  اجتماعی، اقتصادی
سجاد مهرگان، فعال رسانه ای در صفحه شخصی خود از راه اندازی برنامه ای کاملا متفاوت  و چالشی با عنوان »نادر شو« و با 
محوریت نادر طالب زاده خبر داد. این برنامه قرار است به بررسی و تحلیل مسائل مختلف جهان با حضور گروهی از بزرگ ترین 

متفکران و  ژورنالیست های بین المللی بپردازد. این برنامه قرار است فقط در یوتیوب، دیلی موشن و ویمیو پخش شود.

سینما

در مراسم بزرگداشت شهید بهشتی مطرح شد
نگرانی از بازتولید گفتمانی که با بهشتی مخالفت می کرد

عصر جمعه ای که گذش��ت، مجموعه 
ش��هدای سرچش��مه که یادمان شهدای 
فاجعه هفتم تیر است، پذیرای میهمانانی 
بود که 3۸ س��ال بعد از هفتم تیر ۱36۰ 
برای بزرگداشت مقام شهدای این فاجعه 
تاریخ��ی گردهم آمده بودن��د. به گزارش 
»وطن امروز«، در این مراسم که با استقبال 
بالایی از سوی مخاطبان همراه شده بود، 

فرزند ش��هید رحمان استکی از شهدای حادثه هفتم تیر دقایقی روی سن 
حاضر ش��د و با قرائت متنی نامی از همه ش��هدای این فاجعه آورد. پس از 
اجرای نمایشی با موضوع مظلومیت شهدای هفتم تیر، خواهر شهید محمد 
خوش  زبان با حضور روی س��ن درباره خاطراتش از برادر ش��هیدش سخن 
گفت. اما مهم ترین بخش این برنامه به س��خنرانی حسن رحیم پور ازغدی، 
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی اختصاص داشت. او در بخشی از سخنانش 
در این مراسم گفت: شهید بهشتی چنان مورد بمباران رسانه ای بود که در 
افکار عمومی کار به جایی رسید که نمی شد از ایشان دفاع کرد و حتی برخی 
از حزب اللهی ها با تردید از وی دفاع می کردند و می گفتند بهتر نیست یک 
خط عقب تر برویم و از خود امام دفاع کنیم؟ نگرانی من این اس��ت برخی 
اتفاقات زمان ش��هید بهشتی با ادبیات دیگری توسط عده ای دیگر بازتولید 
شود و تا حدودی هم این اتفاق رخ داده است. رحیم پور با بیان اینکه تفکری 
که ش��هید بهشتی در مقابلش ایستاد، همچنان در رسانه ها و فضای کشور 
فعال اس��ت، افزود: ادبیات آنها عوض شده ولی همان گفتمان است. شهید 
بهش��تی می گفت حزب اللهی ها در جامعه اکثریت هستند اما در حکومت 
اقلیت هستند. ما باید با هم پیوسته باشیم. اگر نتوانیم ساختارها را عوض 
کنیم یا حذف می ش��ویم یا هضم. شهید بهشتی می گفت باید هرجا افراد 
صالح تر را دیدیم وارد حکومت کنیم و هرجا کسانی را دیدیم که نه تنها صالح 

بلکه صالح تر نیستند نگذاریم وارد حکومت شوند.

سرانجام »رستاخیز« چه می شود؟
پیشنهادهای تهیه کننده »رستاخیز« برای حل مشکل این فیلم

تهیه کننده فیلم سینمایی »رستاخیز« 
ب��ه کارگردان��ی احمدرض��ا دروی��ش در 
گفت وگویی تازه پیش��نهادهایی برای حل 
مش��کل این فیلم داده اس��ت. به گزارش 
»وطن امروز«، »رستاخیز« عنوان پروژه ای 
سینمایی در ارتباط با قیام عاشوراست که 
پخش آن در چند س��ال گذشته به دلیل 
مش��کلات مختلفی به تاخیر افتاده است. 

تق��ی علیقلی زاده، تهیه کننده این اثر س��ینمایی در گفت وگو با مهر، درباره 
آخرین وضعیت این فیلم گفت: متاسفانه فیلم »رستاخیز« به دلیل تصمیمات 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، صدمات بسیاری را متحمل شده است و هر 
چند فرآیند دریافت مجوزهای قانونی ساخت و نمایش آن طی شده اما هنوز 
ش��رایط نمایش آن در کشور فراهم نیس��ت. برای اینکه بتوانیم این فیلم را 
نمایش دهیم به دادگاه هم شکایت کردیم و در نهایت دیوان عدالت اداری به 
نفع فیلم حکم صادر کرد که براساس حکم ارائه شده، وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی نسبت به این فیلم تخلف داشته اما هنوز امکان اکران آن در داخل 
کش��ور وجود ندارد. تهیه کننده »رستاخیز« درباره شرایط اکران بین المللی 
فیلم هم توضیح داد: عرضه خارجی »رستاخیز« در اختیار من است و اگر تا 
امروز نمایش داده نش��ده به این دلیل است که خودمان نخواسته ایم و فیلم 
برای اکران جهانی هیچ منعی ندارد. به من می گویند این فیلم به دلیل عدم 
تامین نظر مراجع تقلید، توقیف شده و این یعنی »رستاخیز« اشکال فقهی 
دارد اما سوال من این است آیا برای اشکال فقهی و ضوابط شرعی باید جغرافیا 
حاکم باشد؟ یعنی نمایش این فیلم در داخل کشور مشکل دارد اما در خارج 
از کشور می توانیم این فیلم را نمایش دهیم؟ علیقلی زاده تأکید کرد: امیدوارم 
ش��رایط مناسب برای نمایش این فیلم در کش��ور فراهم شود، این نمایش 
می تواند به روش های مختلفی باشد که بحث عرضه در شبکه نمایش خانگی 

یکی از این راهکارها و گزینه ها به شمار می رود.

محسن شهمیرزادی: اگر چه تیم تبلیغاتی »ما همه 
با هم هستیم« در هفته اول اکران این فیلم عمده 
تمرکز خود را بر تبلیغ رکوردشکنی اثر تازه کمال 
تبریزی در روز افتتاحیه قرار داده بود اما بسیاری از 
کارشناسان سینما و اهالی رسانه بر این عقیده بودند 
موج اولیه اقب��ال از این فیلم صرفا به جهت تعدد 
س��لبریتی های حاضر در آن است و طولی نخواهد 
کش��ید که قطار س��لبریتی های »م��ا همه با هم 
هس��تیم« از ریل پرفروشی خارج خواهد شد، چرا 
که عمده ظرفیت های تبلیغاتی فیلم ها اعم از تعداد 
بالای سلبریتی ها، انتشار سکانس های حاشیه ای، 
تی��زر تلویزیونی و... تنها در هفته های اولیه کاربرد 
خواهد داشت و پس از آن پیشنهاد سینه به سینه 
مردم برای فیلم دیدن اس��ت که اقبال در گیشه را 
رقم می زند. اکنون و در هفته سوم اکران عید فطر اثر 
پرسلبریتی »ما همه با هم هستیم« از صدر گیشه 
فاصله گرفته و فیلم جدید نرگس آبیار که بازیگران 
چنان مطرحی هم در آنها به چشم نمی خورند، به 
عنوان پرفروش ترین فیلم اکران عیدفطر در رتبه 
اول گیشه قرار دارد. در حالی »شبی که ماه کامل 
ش��د« فروش ۸ میلیارد و 3۰۰ میلیون تومانی را 
پشت س��ر می گذارد که »ما همه با هم هستیم«  
نزدیک به ۷ میلیارد و 4۸۰ میلیون تومان فروش 
داشته است. نکته قابل توجه آنکه در فروش هفتگی 
نیز »سرخپوست« نیما جاویدی خود را به رده دوم 
فروش رسانده و این مساله حکایت از آن دارد که در 
هفته های آتی ممکن است فیلم تازه کمال تبریزی 
به رتبه س��وم س��قوط کند و تجربه جدیدی برای 
فیلم های گیش��ه ای ثبت شود؛ تجربه ای که شاید 
حاکی از تغییر فرمول گیشه برای مخاطبان باشد. 

فرمول گیشه منهای شعور مخاطب! ■
فیل��م تازه کمال تبریزی تلاش داش��ته عمده 
معیارهای یک فیلم تجاری و گیش��ه ای را با خود 
همراه کند. اس��م های پرفروشی چون محمدرضا 
گلزار، مهران مدیری، لیلا حاتمی، ویشکا آسایش، 

جواد عزتی، هانیه توسلی، پژمان جمشیدی، مانی 
حقیقی، س��روش صحت، حسن معجونی، مهران 
غفوریان، نادر فلاح، س��یروس گرجس��تانی و... از 
جمله روش هاس��ت که مخاطبان بسیاری را برای 
تماشای فیلم ترغیب می کند. فضای کمدی آن هم 
با برند قدیمی کمال تبریزی که بس��یاری نام او را 
همچنان با کارهایی چون »مارمولک« و »لیلی با 
من است« می شناسند، از جمله دلایلی بود که بر 
اساس فرمول به ظاهر ساده گیشه باید موفقیت آمیز 
می شد اما خیلی زود تناقض بین اسم های »ما همه 
با هم هس��تیم« و خروجی کار خودش را نش��ان 
داد؛ فیلمی که نه تنها چندان با س��ینمای کمدی 
ارتباطی ندارد، بلک��ه از ضعف مفرط در قصه رنج 
می برد. عمده سلبریتی ها جز چند کاراکتر معدود 
در نقش سیاهی لشکر فیلم حاضر شده اند و به نظر 
می رسید حضورشان هیچ دلیلی جز پر زرق و برق 
کردن ویترین فیلم نداش��ته اس��ت. این مساله را 
می توان به صورت تلویحی»فریب« مخاطب عنوان 
کرد، به گونه ای که بس��یاری بعد از تماشای فیلم 
احس��اس ناخرسندی از تماشای آن دارند و بر این 
عقیده اند که کمال تبریزی با این اثر به شعورشان 
توهین کرده است. وجود لایه هایی از طعنه سیاسی 
و تلاش برای هنجارشکنی از هنجارهای اجتماعی 
تلاش دیگری بوده تا ضعف اندیشه و قصه در این 
فیلم پنهان ش��ود که با توج��ه به تعدد نمونه های 
مشابه در سینما چندان کارگر نبوده و »ما همه با 
هم هستیم« را به سیر نزولی گیشه کشانده است. 

ذائقه مخاطبان و كلیشه های شکست خورده ■
در هفته افول »ما همه با هم هس��تیم«، فیلم 
نرگس آبیار توانست به صدر گیشه برسد؛ فیلمی 
ک��ه احتمالا قیمت گیش��ه ای تم��ام بازیگران آن 
نمی توان��د به جمع ۲ بازیگر چهره »ما همه با هم 
هستیم« هم برسد اما درخشش بازیگران شبی که 
ماه کامل شد نه تنها عمده جوایز اصلی جشنواره 
فجر را از آن این فیلم کرد که مخاطبان را با تصویر 

جدید، متفاوت و باورپذیری از »الناز شاکردوست« 
و »هوتن شکیبا« مواجه کرد. این ملودرام جنایی 
به ظاهر از فرمول فروش در گیش��ه بی بهره است؛ 
نبود س��لبریتی های گیشه ای سینما، داستان غیر 
طنز و قص��ه ای جنایی و تل��خ و روایتی از چالش 
امنیتی که با خش��ونت همراه است. اما این فیلم با 
اینکه حدود 4۰ سینما کمتر از فیلم کمال تبریزی 
در اختیار دارد، توانسته از قطار سلبریتی های »ما 
همه با هم هستیم« فاصله بگیرد و خود را به صدر 
جدول فروش گیشه برس��اند. از جمله دلایلی که 
موجب شد فیلم آبیار مورد توجه مردم قرار بگیرد، 
روایت انسانی این کارگردان از چالشی امنیتی است، 
در کن��ار اقتباس از واقعیت و باورپذیر بودن ماجرا، 
تنوع بخشی به ژانر های سینمایی حاضر و به تصویر 
کش��یدن خرده فرهنگ هایی که مخاطب آشنایی 
مس��تقیمی با آن ندارد. ای��ن موفقیت بیش از هر 
چیز نشانگر ذائقه مخاطب است که صرفا بنا ندارد 
برای دیدن فیلم های گیشه ای کمدی پول بدهد. 

تجربه فروش فیلم های اکشن، ملودرام اجتماعی و... 
تنوع این ذائقه را به اثبات رس��انده بود اما »شبی 
که ماه کامل ش��د« متفاوت از همه آنهاس��ت و از 
همین رو قرار گرفتن آن در صدر گیشه بسیار قابل 

توجه است. 
اکن��ون باید منتظر بود و دی��د در پایان اکران 
عیدفط��ر، فیلم ها در چه مرتب��ه ای جای خواهند 
گرفت. شکس��ت حتمی »دختر شیطان« عبرتی 
برای کارگردان های گیشه ای س��از اس��ت و اکنون 
نیز فیلم کمال تبریزی ریس��ک اس��تفاده بی رویه 
از س��لبریتی ها ب��دون توجه به داس��تان و غنای 
تکنیکی فیلم را بالا برده است. پیش بینی  می شود 
»سرخپوست« با وجود اختلاف چندصدمیلیونی از 
»ما همه با هم هستیم« نیز پیشی بگیرد و کمال 
تبریزی همچنان در دوران رکود چندس��اله خود 
باقی بماند؛ این بار با شکس��تی س��نگین تر، البته 
احتمالا چندان برای سرمایه گذار و تهیه کننده اثر 

این خسران حائز اهمیت نباشد.   

 نگاهی به دلایل شکست فیلم پرسلبریتی »ما همه با هم هستیم« 
به بهانه صدرنشینی »شبی كه ماه كامل شد« در گیشه

فصل شکست کلیشه!
 گیشه تابستانی 

و کمدی های شکست خورده
تحولات گیشه در اكران عید فطر برای بسیاری 
از علاقه مندان س�ینما قابل تامل بود. در حالی كه 
پیش بینی می شد بر اساس انبوه سلبریتی های »ما 
همه با هم هس�تیم« و با توجه ب�ه افزایش قیمت 
بلیت های سینما، فیلم جدید كمال تبریزی تجربه 
بیش از 20 میلیارد در هفته س�وم را از سر بگذراند 
اما این فیلم نه تنها كمتر از 10 میلیارد فروش داشته 
كه در هفته اخیر از صدر گیشه هم فاصله گرفته و 
جای خود را به ش�بی كه ماه كامل شد داده است. 
بدین ترتیب فیلم جدید نرگس آبیار تا روز گذشته 
به مجموع فروش 8 میلیارد و 300 میلیون تومانی 
رس�ید و این یعنی حدود 712 هزار نفر به تماشای 
این فیلم نشسته اند. فیلم »ما همه با هم هستیم« 
نی�ز به ف�روش ح�دود 7 میلی�ارد و 480 میلیون 
تومانی رس�یده و حدود 677 هزار نفر به تماشای 
این فیلم نشس�ته اند. »سرخپوست« نیز به عنوان 
س�ومین فیلم پرفروش اكران عید فط�ر حدود 6 
میلیارد و 760 میلیون تومان فروش داش�ته كه با 
این حساب حدود 513 هزار مخاطب داشته است. 
»دختر شیطان« نیز كه از روزهای نخست برخلاف 
گمانه زنی ها، شکست آن حتمی شده بود، تاكنون 
ب�ا حدود 66 هزار مخاطب به ف�روش 710 میلیون 
تومانی رس�یده اس�ت. كمدی »زهرمار« كه هفته 
نخست اكران خود را می گذراند توانسته حدود یک 
میلیارد و 150 میلیون تومان فروش داش�ته باشد. 
البته اخبار بدون منب�ع مبنی بر توقیف این فیلم 
چندان در موج فروش اولیه آن بی تاثیر نبود. كمدی 
»ایکس لارج« كه چند روز از اكران آن گذشته با 7 
هزار مخاطب حدود 10 میلیون تومان فروخته است. 
بدین ترتیب رقابت تنگاتنگ بین 3 فیلم نخست در 

هفته های آتی نیز ادامه خواهد داشت.

احسان سالمی: روز گذشته در خبرها آمده بود كه 
اولین جشنواره بین المللی فیلم عربستان سعودی 
با نام جشنواره بین المللی فیلم »دریای سرخ« قرار 
اس�ت از 12 تا 21 مارس در این كشور برگزار شود؛ 
جشنواره ای كه قرار است با همکاری »آزمایشگاه 
فیلم تورینو«ی ایتالیا و شبیه به جشنواره ساندنس و 
در جایی كه به عنوان »لژ دریای سرخ« نامیده شده، 
برگزار شود. بر اساس آنچه در خبرها آمده، شیوانی 
پاندیا، مدیر پیشین جشنواره فیلم دوبی به عنوان 
مدیر این جش�نواره انتخاب ش�ده است. حسین 
كوریمبوی كه قبلاً به عنوان برنامه ریز مس�تند در 
جشنواره فیلم س�اندنس كار می كرد نیز به عنوان 
كارگردان هنری انتخاب شده است. این جشنواره 
بخش�ی هم ب�رای پروژه هایی دارد كه قرار اس�ت 
توسط فیلمسازان عربستانی تولید شود و قرار است 
با پرداخت مبالغی به تکنیسین های سینمایی برای 
ساخت آثاری توسط فیلمسازان عربستانی حمایت 
شود. نگارنده این سطور به شغل پیشگویی مشغول 
نیست اما از همین حالا می توان پیشگویی كرد كه 
این پروژه تازه كه از آن به عنوان »موج نوی عربی« 
یاد می ش�ود، به فاصله كمی از تاسیس، به عاقبت 
جش�نواره فیلم ابوظبی دچار خواهد شد. واقعیت 
آن است كه جش�نواره های فیلم در سراسر جهان 
پیوند عمیقی با فعالیت های س�ینمایی در كش�ور  
برگزار كننده آن دارند؛ هرگاه صنعت فیلمس�ازی 
در كش�وری ضعیف ش�ده اس�ت، به طور طبیعی 
جشنواره یا جشنواره های فیلمی كه در آن كشور 
برگزار می ش�ده نیز رو به نابودی و ضعف كش�یده 
شده  اس�ت. برای نمونه سینمای مصر كه تا همین 
چند س�ال پیش با برگزاری جشنواره فیلم قاهره 
در مصر یکی از جشنواره های معتبر فیلم در منطقه 
خود و حتی در سطح بین المللی را برگزار می كرد، 
در چند سال اخیر با ضعیف شدن صنعت سینما در 
این كش�ور، از اعتبار و جایگاه قبلی خود دور شده 
است. مثال دیگر برای این موضوع را باید جشنواره 

فیلم ابوظبی دانس�ت؛ جش�نواره ای كه مهم ترین 
هویت آن خرج هزینه های هنگفت اماراتی ها جهت 
جلب نظر س�تارگان هالیوودی برای حضور در این 
جش�نواره بود؛ پول ه�ای هنگفتی ك�ه در نهایت 
جیب س�تاره های آمریکایی را پر كرد اما نتوانست 
ادامه حیات این جشنواره بی هویت را تضمین كند 
تا در اوج ناباوری جش�نواره فیلم ابوظبی كه اتفاقا 
یکی از جشنواره های ضدایرانی منطقه ما بود، چند 
سال پیش با اعلام برگزاركنندگانش به طور رسمی 
تعطیل ش�ود و  تنها در قال�ب ارائه كمک هزینه به 
برخی فیلمسازان به كار خود ادامه دهد! جشنواره 
ابوظبی با نام جشنواره بین المللی خاورمیانه سال 
2007 آغاز ش�د و سپس به جش�نواره بین المللی 
ابوظبی تغییر ن�ام داد. در 5 دوره اول جش�نواره، 
پیتر اس�کارلت مدیریت آن را به عهده داشت اما 
از س�ال 2012، علی الجابری به عنوان جانش�ین او 
شروع به كار كرد و مجموعاً 8 دوره از این جشنواره 
برگزار ش�د.  جالب اینکه اماراتی ها نه فقط در این 
جشنواره، بلکه در جشنواره فیلم دوبی نیز ناموفق 
ظاهر ش�دند و در نهایت پ�س از خرج هزینه های 
بسیار برای این جشنواره فیلم، تصمیم گرفتند آن 
را به شکل دوسالانه برگزار كنند! واقعیت آن است 
كه با وجود تلاش حکام جدید عربس�تان سعودی 
ب�رای ارائه تصویر یک حکومت دوس�تدار هنر در 
جهان، به واس�طه آنکه اساسا هنر بویژه سینما در 
كش�ورهایی همچون عربستان سعودی جایگاهی 
نداش�ته، راه اندازی جش�نواره های فیل�م و خرج 
هزینه های بسیار برای حضور ستاره های سینمایی 
جه�ان در این جش�نواره ها در نهای�ت نمی تواند 
جایگاه�ی برای آنها در س�ینما ایجاد كند؛ اتفاقی 
كه در سایر زمینه های غیرفرهنگی نیز برای آنها به 
وقوع پیوسته و خرج هزینه های بسیار توسط آنها 
كه به تعبیر رئیس جمهور آمریکا همچون »گاوهای 
ش�یرده« برای غربی ها هستند، نمی تواند اعتبار و 

جایگاهی برای آنها پدید آورد.

چرا سرنوشت جشنواره فیلم های سعودی در نهایت مثل جشنواره ابوظبی خواهد شد؟

گاوهای شیرده همچنان مشغول كارند!

اکبر نبوی، منتقد و کارش��ناس س��ینما در میزگ��ردی در برنامه »هفت« 
با موضوع س��رمایه گذاری در صنعت س��ینما، گفت: استقبال از سرمایه بخش 
خصوصی در س��ینما خوب است. ما در ش��ئونات زندگی خود معضلاتی داریم 

که اگر حل نش��ود به بحران تبدیل می شود. متاسفانه بخشی از تفکر 
جهان س��رمایه داری را پذیرفته ایم که منطقا در خیلی از حوزه ها 

و س��احت های زندگ��ی ما نقش آفرین می ش��ود. ب��ه گزارش 
»وطن امروز«، نبوی در این برنامه اظهار داش��ت: این سرمایه 
می خواه��د راه خود به هر طریقی باز کند پس می تواند وارد 
سینما هم شود. حالا سوال این است که با این سرمایه ها چه 

باید کرد؟ منطقا نمی توانیم جلوی آن را بگیریم و نفی کنیم. 
پیش نیاز باید در جامعه حل شود که دستگاه ها و نهادهایی که 

در جامعه مسؤولیت دارند به وظیفه خود عمل کنند. من اگر با یک 
سرمایه  زیادی وارد سینما شوم باید شاخک های نهادها تکان  بخورد. وقتی یک 
جوانی که نه پدر ثروتمندی دارد نه فعالیت اقتصادی داشته، این همه سرمایه 
وارد کرده، چرا نهادها قبلا آن را بررسی نکرده اند؟ منوچهر شاهسواری، مدیرعامل 
خانه سینما نیز در این نشست با اشاره به اینکه درآمد سینمای ایران شفاف است، 

اظهار داشت: سال گذشته حدود ۱۰۰ فیلم تولید کردیم و بیش از ۲۵۰ نفر در 
این فیلم ها س��رمایه  گذاری کردند. انگار تمام سینمای ایران تحت سیطره این 
چند نفر دادگاهی اس��ت. بنیان  های اقتصادی سینمای ایران روشن است. همه 
ما می دانیم در لحظه عرضه فیلم، همه به دنبال شکار هستند. بنیان 
اقتصادی سینمای ایران زمانی دچار خطر است که بین سرمایه و 
بازگشت تناسب وجود ندارد و بنیان سرمایه ها فرهنگی نیست. 
وی افزود: مسؤولیت این رفتار با تهیه کنندگان سینماست و 
باید پاس��خگو باشیم. اگر ما مقابل این ماجرا ایستاده بودیم 
هیچ وقت به اینجا نمی رسیدیم. باید خود را برای یک تغییر 
تحولات آماده کنیم. ساختار خانه سینما پاسخ نیازهای امروز 
نیست. نبوی در پاسخ به شاهسواری و نقد به این مسأله که خانه 
سینما به دلیل مشکلات و ضعف های ساختاری اش نمی تواند در این 
ح��وزه ورود کند، گفت: در ب��اب موضوع پول هایی که آمده هنوز می گویم باید 
به اعتباربخشی این پول ها برای سینما نگران بود. تردید ندارم بخشی از پول ها 
آمده که سینمای ایران را نابود کند. اگر ما به عنوان صنف تهیه کنندگان رفتیم 

با سرمایه گذار نامناسب کار کردیم، باید خانه سینما وارد شود و مدیریت کند.

اكبر نبوی در میزگرد برنامه »هفت«:

باید از اعتبار بخشیدن به سرمایه  های نامعلوم در سینما نگران بود


